



Виталий Вячеславович НАУМКИН,
академик Российской академии наук,
главный редактор журнала
«Россия и мир: научный диалог»

Vitaly V. NAUMKIN,
Academician of the Russian Academy of Sciences,
Editor-in-chief of the journal
«Russia & World: Scientific Dialogue»

ОТ ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА

Уважаемые читатели!

Третьим выпуском за 2023 г. журнал «Россия и мир: научный диалог» открывает и третий год своего издания и позиционирования как дискуссионной научной платформы для обсуждения проблем и выработки оптимальных решений в области международного сотрудничества, проведения совместных исследований и публикации их результатов.

Тематика журнала непосредственно связана с процессами формирования более справедливого, полицентричного мира, в котором в прошлое должна уйти неравновесная модель мирового развития, обеспечивавшая на протяжении столетий опережающий экономический рост западных колониальных держав за счет присвоения ресурсов зависимых территорий и государств в разных частях мира.

Для редакционной коллегии важно, чтобы идеи, высказываемые на страницах журнала, позволяли глубже понимать идущие в сфере международных отношений и международного сотрудничества процессы и возникающие проблемы путем предоставления свободного, открытого доступа к результатам исследований. Наша цель – помимо вклада в рост глобального обмена знаниями – создание платформенного понимания трендов в исследовании социальной структуры, социальных институтов и процессов, политической социологии, политических институтов, процессов, технологий, международных отношений, глобальных и региональных исследований, истории международных отношений и внешней политики.

Авторы представляемого номера журнала – ученые из пяти государств: Российской Федерации, Республики Армения, Китайской Народной Республики, Республики Казахстан, Республики Узбекистан. В области политических наук в этом выпуске ими представлены результаты исследования проблематики формирования нового миропорядка, российской миротворческой операции на Северном Кавказе, дипломатии глав государств, альтернативной энергетики в Казахстане, военно-технического сотрудничества между Республикой Армения и Российской Федерацией, иберо-американского сотрудничества, развития турецко-азербайджанских коммуникаций. Со-

EDITOR-IN-CHIEF FORWORD

Dear readers!

With the third issue for 2023, the journal “Russia and the World: Scientific Dialogue” opens the third year of its publication as a scientific discussion platform for discussing problems and developing optimal solutions in the field of international cooperation, conducting joint research and publishing their results.

The theme of the journal is related to the formation of a more equitable, polycentric world, in which the non-equilibrium model of world development, which for centuries provided for the outstripping economic growth of Western colonial powers by appropriating the resources of dependent territories and states in different parts of the world, should become a thing of the past.

It is important for the Editorial Board that the ideas expressed in the pages of the journal allow for a deeper understanding of the processes and emerging issues in the field of international relations and international cooperation, and for this purpose the journal provides free, open access to research results. In addition to contributing to the global exchange of knowledge, our goal is to provide a platform for understanding trends in the study of social structure, social institutions and processes, political sociology, political institutions, processes, technology, international relations, global and regional studies, history of international relations and foreign policy.

The authors of this issue of the journal are scholars from five countries: the Russian Federation, the Republic of Armenia, the People's Republic of China, the Republic of Kazakhstan, and the Republic of Uzbekistan. In the field of political sciences in this issue they present the results of research on the formation of a new world order, Russian peacekeeping operation in the North Caucasus, diplomacy of heads of state, alternative energy in Kazakhstan, military-technical cooperation between the Republic of Armenia and the Russian Federation, Ibero-American cooperation, development of Turkish-Azerbaijani communications. Sociological sciences are represented by the problems of spiritual choice of a person in the context of global challenges of modernity, creation of a civilizational platform of Russia and South Ossetia, study of the dynamics

циологические науки представлены проблематикой духовного выбора человека в контексте глобальных вызовов современности, создания цивилизационной платформы России и Южной Осетии, исследования динамики миграционных процессов между Республикой Узбекистан и Российской Федерацией. История международных отношений и внешней политики представлена на материалах роли Средней Азии в военном решении конфликта в Европе в середине XX в. (Великая Отечественная война 1941–1945 гг.), исследования истории внешней политики Японии, советского этапа развития науки о международных отношениях на материалах исторической персоналии – Владимира Михайловича Хвостова.

Открывает выпуск серия из семи статей, посвященных международным, глобальным и региональным процессам в сфере международных отношений.

Павел Александрович Барахвостов рассмотрел аксиологические аспекты «Закона экспансии» Ф.Ратцеля в условиях формирования нового миропорядка. В понимании автора инстинкт самосохранения побуждает общественные системы не к территориальной экспансии за счет увеличения занимаемого ими географического пространства, а к интеграции на основе единого нормативного подхода к механизмам функционирования союза. В результате проведенного исследования автор пришел к выводу о том, что «интеграционные союзы могут увеличиваться, но до определенного предела (предела насыщения, или экспансии), определяемого не естественными пределами географического пространства, а возможностью выработки единой позиции по основным (фундаментальным) вопросам функционирования, единых норм и практик».

Рузанна Эдиковна Гаспарян и недавно безвременно ушедший от нас Александр Юрьевич Скаков обратились к исследованию промежуточных результатов проведения российской миротворческой операции в Нагорном Карабахе (2020–2023). Авторы обратили внимание на один из существенных ее итогов: «...в Нагорный Карабах вернулось более 48 тыс. перемещенных лиц и беженцев, а... большинство пленных, вернувшихся в Армению, было перевезено с помощью миротворческих сил».

Ван Юй на основе анализа реакции китайских СМИ и соцсетей на визит Си Цзиньпина в Россию в марте 2023 г. исследовала роль дипломатии глав этих двух государств. Анализ был проведен автором в контексте китайского и в целом зарубежного научного дискурса. Дипломатическое общение глав двух государств подтверждает господствующее в КНР понимание: «Китай всегда проводит независимую внешнею политику, и содействие развитию российско-китайских отношений на высоком уровне – это также стратегический выбор, сделанный Китаем с учетом общей ситуации своего внутреннего развития и общей дипломатической стратегии».

Айгерим Ергалиевна Ибраева выявила новые тенденции и перспективы водородной энергетики в мире и в Казахстане и пришла к выводу о том, что «при благоприятных условиях и правильной стратегии Казахстан может стать лидером в области водородной энергетики в регионе и сделать значительный вклад в глобальное развитие этой отрасли. Развитие водородной энергетики в Казахстане также способствует достижению национальных и международных целей в области устойчивого развития, сокра-

of migration processes between the Republic of Uzbekistan and the Russian Federation. The history of international relations and foreign policy is presented on the materials of the role of Central Asia in the military solution of the conflict in Europe in the middle of the XX century (the Great Patriotic War of 1941–1945), the study of the history of foreign policy of Japan, the Soviet stage of development of the science of international relations on the material of the historical person - Vladimir M. Khvostov.

The issue opens with a series of seven articles on international, global and regional processes in international relations.

Pavel A. Barakhvostov considered the axiological aspects of F.Ratzel's "Law of Expansion" in the formation of a new world order. In the author's understanding, the instinct of self-preservation induces social systems not to territorial expansion by increasing the geographical space they occupy, but to integration on the basis of a common normative approach to the mechanisms of functioning. As a result, the author came to the conclusion that "integration unions can grow, but up to a certain limit (the limit of saturation, or expansion), determined not by the natural limits of geographical space, but by the possibility of developing a common position on the main (fundamental) issues of functioning, common norms and practices".

Ruzanna E. Gasparyan and Alexander Yu. Skakov, who recently passed away prematurely, have turned to a study of the interim results of the Russian peacekeeping operation in Nagorno-Karabakh (2020–2023). The authors drew attention to one of its essential outcomes: "... more than 48,000 displaced persons and refugees returned to Nagorno-Karabakh, and... most of the prisoners who returned to Armenia were transported with the help of peacekeeping forces".

Wang Yu analysed the role of diplomacy of the two heads of state based on the Chinese media and social media reaction to Xi Jinping's visit to Russia in March 2023. The diplomatic communication between the two heads of state confirmed the prevailing Chinese concept: "China has always pursued an independent foreign policy, and promoting high-level Russia-China relations is also a strategic choice made by China in view of the overall situation of its domestic development and overall diplomatic strategy.

Aigerim Y. Ibrayeva identified the prospects for hydrogen energy in the world and in Kazakhstan and concluded that "under favourable conditions and the right strategy, Kazakhstan can become a leader in hydrogen energy in the region and make a significant contribution to the global development of this industry. The development of hydrogen energy in Kazakhstan contributes to achieving national and international sustainable development goals, reducing greenhouse gas emissions and reducing dependence on unstable energy sources".

Zhak S. Manukyan studied the legal-contractual basis of military-technical co-operation between the Republic of Armenia and the Russian Federation. It should be taken into account that the main part of the armaments of the Armenian armed forces is of Soviet or Russian production. Under these circumstances, deepening of co-operation between our countries in the military-technical

щения выбросов парниковых газов и снижения зависимости от нестабильных энергетических источников».

Жак Самвелович Манукян исследовал договорно-правовую базу военно-технического сотрудничества между Республикой Армения и Российской Федерацией. Автор пишет о том, что необходимо принимать во внимание, что основная часть вооружения вооруженных сил РА советского или российского производства, углубление сотрудничества наших стран в военно-технической сфере, а также обогащение договорно-правовой базы приобретают большое значение.

Тимур Айдарович Туфетулов обратился к роли Испании в иберо-американском сотрудничестве, рассмотрев в ретроспективе позицию этой страны и значение для нее этого интеграционного объединения. «В последние годы, – констатирует автор, – страны Иберии и Латинской Америки столкнулись с серьезными экономическими и политическими проблемами – кризисами, рецессиями и финансовыми трудностями. Но это не отразилось на иберо-американском сообществе, которое выдержало историческое испытание».

Софья Андреевна Тюлякова выявила тенденции развития дружественных коммуникаций Турции и Азербайджана. Важнейшей из них стало то, что прочные связи Турции и Азербайджана характеризуются самими акторами как «стратегические» и «союзнические», а неофициально политики двух стран заявляют о едином народе, «влияя таким образом на формирование коммуникационного режима Азербайджана».

Проблематика изменяющегося социума в контексте исследования социальной структуры, социальных институтов и процессов, политической социологии представлена тремя статьями.

Александр Юрьевич Бендин, Алексей Владимирович Исаев, Анатолий Сергеевич Филатов, Андрей Дмитриевич Харитонов-Таневский, Павел Александрович Барахвостов обратились к роли религиозных институтов как регуляторов нравственной парадигмы в геополитике. В статье представлены материалы международного круглого стола «Религиозные институты как регуляторы нравственной парадигмы в геополитике», проведенного в рамках Рождественских чтений «Глобальные вызовы современности и духовный выбор человека» Национальным исследовательским институтом развития коммуникаций (НИИРК), Белорусским экзархатом Русской Православной Церкви, МОО «Христианский образовательный центр им. свв. Мефодия и Кирилла». Статья содержит мнения российских и белорусских ученых по этой проблематике. Авторы приходят к следующему актуальному пониманию: «В основе современной геополитической парадигмы – положение о противостоянии Запада (цивилизаций моря с доминированием рыночных институтов) и Востока (цивилизаций суши с доминированием редистрибутивных институтов)... Регулятором, сглаживающим данное противостояние, является религия».

Евгения Валерьевна Думина обратила внимание на единую цивилизационную платформу России и Южной Осетии. В этом контексте было рассмотрено социально-политическое и межкультурное взаимодействие двух народов. Результаты исследования приводят автора к выводу: «Перспектива возрождения великой страны – России через

sphere and development of the legal framework are of great importance.

Timur A. Tufetulov turned to the role of Spain in Ibero-American co-operation, examining the position of this country and the importance for it of this integration. “In recent years,” states the author, “the countries of Iberia and Latin America have faced serious economic and political problems - crises, recessions and financial difficulties. But this has not affected the Ibero-American Community, which has stood the historical test.”

Sophia A. Tyulyakova identified trends in the development of friendly communications between Turkey and Azerbaijan. The strong ties between Turkey and Azerbaijan are characterised by the actors themselves as “strategic” and “allied”, and unofficially the politicians of the two countries claim to be one nation, “thus influencing the formation of Azerbaijan’s communication regime”.

The problems of changing society in the context of the study of social structure, social institutions and processes, and political sociology are presented in three articles.

Alexander Yu. Bendin, Alexei V. Isaev, Anatoly S. Filatov, Andrey D. Kharitonov-Tanevsky, Pavel A. Barakhvostov addressed the role of religious institutions as regulators of morality in geopolitics. The article presents materials of the international round table “Religious Institutions as Regulators of Moral Paradigm in Geopolitics” held within the framework of the Christmas Readings “Global Challenges of Modernity and Spiritual Choice of Man” by the National Research Institute of Communications Development (NIIRK), the Belarusian Exarchate of the Russian Orthodox Church, and the “Christian Educational Centre named after Sts. Methodius and Cyril”. The article contains the opinions of Russian and Belarusian scholars on this problem. The authors come to the conclusion: “The basis of modern geopolitics is the position of confrontation between the West (civilizations of the sea dominated by market institutions) and the East (“land civilizations dominated by redistributive institutions”). The regulator smoothing this confrontation is religion”.

Evgenia V. Dumina drew attention to the existence of a common civilisational platform for Russia and South Ossetia. The cultural interaction of the two peoples was considered. The study led the author to the conclusion: “The prospect of revival of the Great Country - Russia as a fully sovereign and multinational world power acutely raises the question of the official status of the future state formation, its international legal recognition in case the Russian authorities support the idea of South Ossetia’s accession to the Russian Federation”.

Farhod K.U. Yokubov reviewed the migration processes between the Republic of Uzbekistan and the Russian Federation and noted that “the Russian labour market plays an important role in the economic mobilization of Uzbek labour migrants... and the Russian destination remains popular and attractive for labour migrants. As a result, most remittances to Uzbekistan come precisely from Russia”.

The history of international relations and foreign policy in the relationship between historical retrospect and modernity is examined in three articles.

создание солидарной, полностью суверенной и многонациональной мировой державы остро ставит вопрос об официальном статусе будущего государственного образования, его международно-правовом признании в случае, если российские власти поддержат идею Южной Осетии об ее вхождении в состав Российской Федерации».

Фарход Каримжон угли Ёкубов рассмотрел развитие миграционных процессов между Республикой Узбекистан и Российской Федерацией и отметил, что «российский рынок труда играет важную роль в экономической мобилизации узбекских трудовых мигрантов..., а российский маршрут остается популярным и привлекательным для трудовых мигрантов. В результате большая часть денежных переводов в Узбекистан поступает именно из России».

История международных отношений и внешней политики во взаимосвязи исторической ретроспективы с современностью рассмотрена в трех статьях.

Дилшод Нурбаевич Аберкулов исследовал роль военных формирований Среднеазиатского военного округа в оборонительных боях под Москвой. Актуальность ретроспективного анализа представленной им темы автор видит в том, что именно «в эти дни уместно вспомнить те трагические и героические дни, когда все народы бывшего Союза ССР поднялись на защиту своей Родины, осознав ту огромную опасность, которую нес с собой немецкий фашизм с его человеконенавистнической идеологией».

Валерий Алексеевич Летяев и Рафик Рашитович Магдеев рассмотрели приоритеты внешнеполитической программы Японии в то время, когда премьер-министром страны был Ёсихидэ Суга. Сам японский премьер понимает их как «восстановление дипломатии и безопасности». Автор акцентировал внимание на том обстоятельстве, что «Ёсихидэ Суга стал первым лидером страны почти за восемь лет, сформировавшим кабинет из лично знакомых ему лиц, рассчитывая следовать курсу, заданному его предшественником Синдзо Абэ. Его репутация “твердолобого лейтенанта”, который управлял бюрократами и продвигал политику, побудила наблюдателей охарактеризовать его как “решателя проблем”, “Сугалина” (по аналогии со Сталиным. – В.Н.) и “согревающего кресло”».

Альбина Марселевна Имамутдинова обратилась к исследованию научного наследия советского историка Владимира Михайловича Хвостова (1905–1972) в контексте истории международных отношений. Автор понимает значение «изучения истории советского этапа российской исторической науки ... как одной из важнейших задач дальнейшего развития современного научного знания. Это в первую очередь связано с исследованием научного наследия историков, с раскрытием сущности их мировоззрения, взглядов, концепций, переосмыслением опыта предшествующих поколений ученых». Автор акцентирует внимание на том, что «самостоятельное место в этих исследованиях занимает сам историк, “жизненные вехи” его творческого пути, его идеалы, социокультурная среда, – все это оказывает влияние на его формирование».

Уважаемые читатели!

Редакционная коллегия журнала выражает надежду на то, что представленные материалы вызовут у вас интерес и вы сами войдете в число наших авторов.

Академик РАН Виталий Наумкин

Dilshod N. Aberkulov studied the role of military formations of the Central Asian Military District in the defence battles near Moscow. The author sees the relevance of the analysis in the fact that it is now “appropriate to remember those tragic and heroic days when all the peoples of the former Soviet Union rose to defend their homeland, realizing the great danger that German fascism with its hateful ideology carried with it”.

Valerii A. Letiaev and Rafik R. Magdeev examined the priorities of Japan’s foreign policy programme during the period when Yoshihide Suga was Prime Minister. The Japanese prime minister understood these priorities as «restoring diplomacy and security». The authors emphasised that “Yoshihide Suga was the first leader in eight years to form a cabinet of people he knew personally, expecting to follow the course set by his predecessor, Shinzo Abe”. His reputation as a «hard-headed lieutenant» who managed bureaucrats and pushed policies has led observers to characterise him as a «problem solver», «Sugalin» (similar to Stalin) and «chair-warming».

Albina M. Imamutdinova turned to the study of the scientific heritage of the Soviet historian Vladimir M. Khvostov (1905-1972) in the context of the history of international relations. The author understands the importance of «studying the history of the Soviet stage of Russian historical science ... as one of the most important tasks of further development of modern scientific knowledge. This is, first of all, connected with the study of the scientific heritage of historians, with the disclosure of the essence of their worldview, views, concepts, rethinking the experience of previous generations of scientists». The author emphasises that «an independent place in these studies is occupied by the historian himself, the «life milestones» of his creative path, his ideals, socio-cultural environment - all this influences his formation».

Dear readers!

The editorial board of the journal hopes that the materials of the issue will arouse your interest and that you yourself will become one of our authors in the future

Academician of the Russian Academy of Sciences
Vitaly Naumkin